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بارورسازی ابرها تنها راه نجات دریاچه ارومیه

دبیر انجمن نخبگان آذربایجان شرقی گفت: افزایش میزان بارش برف و باران روشهای سریعی هستند که در موقعیت

فعلی میتوانند به دریاچه ارومیه کمک کنند

خبرگزاری آران/سرویس ایران
دبیر انجمن نخبگان آذربایجان شرقی گفت: افزایش میزان بارش برف و باران روشهای سریعی هستند که در موقعیت فعلی میتوانند

به دریاچه ارومیه کمک کنند.
به گزارش ایسنا، رضا کهولی درباره ورود مجموعه نخبگان استان به موضوع خشک شدن دریاچه ارومیه و راهکارهای برون رفت از این
بحران گفت: در سال 88 با دغدغهای که بین اعضای گروه درخصوص دریاچه ارومیه ایجاد شده بود تیم 20 نفرهای متشکل از پنج نفر

از استادان دانشگاها و 15 نخبه برتر کشوری و جهانی تشکیل دادیم و در حوزه تعدیل آب و هوا دو هزار ساعت کار تحقیقاتی انجام
شد.

وی ادامه داد: سه پیشنهاد جامع را تقدیم وزارت نیرو و مجموعههای مرتبط کردیم که یکی از این پیشنهادها تعدیل هوا با افزایش 30
تا 50 درصدی بارش برف بود که با وجود بودجه اولیه تنها 20 میلیون تومان، این مجموعهها هیچگونه همکاری را انجام ندادند.

دبیر انجمن نخبگان آذربایجان شرقی گفت: روش دوم، روشهای نوین بارانزایی بود که طی این طرح سالانه سه الی پنج میلیارد متر
مکعب آب میتوانستیم برای دریاچه تامین کنیم که این طرح نیز از سال 89 در اختیار وزارت نیرو قرار گرفت و تا به امروز پاسخی را در

پی نداشت.
وی روش سوم را مدیریت تبخیر آب دریاچه ارومیه عنوان کرد و ادامه داد: در این روش نیز با بهرهگیری از علم فیزیک میتوانستیم

تبخیر آب دریاچه را کنترل کنیم .
کهولی افزایش سدسازیها در سالهای اخیر را یکی از دلایل عمده وضعیت فعلی دریاچه ارومیه دانست و گفت: بخشی از دلایل

خشک شدن نزدیک به 70 درصد از دریاچه ارومیه در نتیجه مدیریت اشتباه منابع آبی و سدسازیهای پیاپی بوده است.
وی خاطرنشان کرد: طبق تحقیقات آخرین آمار هدر رفت آب از سدها 70 درصد است آیا با وجود این تحقیقات و روشن و مبین

بودن موضوع باز باید بر موضوع سدها پافشاری کنند.
کهولی از دولت جدید خواست تا ماشین تخریب محیط زیست را تا بیشتر از این دیرنشده خاموش کند و ادامه داد: با ادامه این روند

خشکسالی در کشور بیداد خواهد کرد.
وی گفت: در سال های اخیر شاهد هستیم که به علت افزایش تبخیر و عدم ارائه حق آبه دریاچه ارومیه امروز این دریاچه در بحران به

سر میبرد.
کهولی به مصاحبههای تند و آتشین نمایندگان مجلس درخصوص دریاچه ارومیه اشاره کرد و گفت: موضوع دریاچه ارومیه و خشک
شدن آن مربوط به امسال و سال گذشته نیست چرا نمایندگان مجلس در سالهای گذشته سکوت کردند آنان نیز عملکرد منفعلانهای
نسبت به دریاچه داشتهاند انتظار می رفت مجلس با استیضاح وزیر نیرو این موضوع را به دولت یادآوری میکرد که موضوع دریاچه

ارومیه چقدر مهم و حیاتی است.
وی خواستار تحقیق و تفحص در حوزه عملکرد ها در خصوص دریاچه ارومیه توسط مجلس شد و گفت: تا زمانی که رویکردها و
مدیریتها اصلاح نشود نمیتوان به نجات این دریاچه امیدوار بود این موضوع همراهی تمام قد نمایندگان مجلس را میطلبد.

کهولی افزود: یکی دیگر از مواردی که باید به دقت مورد بررسی قرار گیرد افزایش محدوده کشاورزی در حوزه دریاچه ارومیه است و
روشهای کشاورزی غلط نیز به خشک شدن دریاچه دامن زده است.

دبیر انجمن نخبگان آذربایجان ضمن انتقاد از تعطیلی شورای عالی محیط زیست در دولت گذشته گفت: از مجموعه دولت یازدهم و
شخص آقای روحانی انتظار داریم شورای عالی محیط زیست را بار دیگر احیاء کند تا با عملکرد کارشناسانه و مقتدرانه به موضوعهای

اینچنینی رسیدگی شود.
وی گفت: با موج سواری، دریاچه ارومیه نجات نخواهد یافت و احیاء و حفظ این دریاچه نیازمند عظم ملی، تیم اجرایی قوی و

اعتبارات مورد نیاز است.
وی با اشاره به مطالبات مردم استانهای آذربایجان شرقی و غربی درخصوص دریاچه ارومیه از دولت یازدهم گفت: انتظار داریم وزیر

نیروی این دولت در وهله اول حق آبه این دریاچه را تعیین تکلیف کند.
کهولی گفت: برخی از مسئولان کمبود بودجه را دلیل عدم استفاده از فناوریهای نوین برای نجات دریاچه میدانند و اگر مسئولان این

موضوع را به روشنی با مردم در میان بگذارند بدون شک بخش خصوصی خود خواهد توانست مشکل مالی این طرحها را حل کند./خ
پایان پیام.
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